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متفکرآزاد نماینده مجلس: 

باید برای گفت وگوهای منتج به نتیجه در سطح جامعه برنامه ریزی شود

افقه استاد دانشگاه؛

خانواده  مسئولان زیر بار هیچ فشاری 
نرفته اند

سرویس سیاســی-    مرتضی افقه با اشاره به 
بررســی عوامل موثر در شــکل  گیری اعتراضات و 
ریشــه اقتصادی آن اظهار داشت: اعتراضات فعلی 
متراکم شــده تمام فشــارهایی است که به طور اعم 
همه مردم و به طور خاص جوانان در طول ســه دهه 

بعد از جنگ تحمل کرده اند.
وی ادامه داد: ریشه اصلی این فشارها مشکلات 
اقتصادی بوده  است و همین عامل باعث شده جوانان 
آینده روشنی را متصور نشوند و نبینند، در شرایطی که 
جوانان تصوری از دســتیابی به شغل مناسب ندارند 
به تبع آن امکان ازدواج در آینده را نمی بینند و امکان 
تفریحات حداقلی را ندارند و تمام این موضوعات، 
مجموعه ای از فشــارهایی است که مردم متحمل آن 

هستند.
افقــه گفت: در مواجهــه با حجم قابل توجهی 
از مشــکلات داخلی از جمله فشارهای اقتصادی و 
معیشــتی که برای مردم ایجاد شده و سال هاست که 
در تنگنای اقتصادی قرار گرفته اند، چه دلیلی دارد که 
سختگیری های اجتماعی را هم به این فشارها اضافه 
کننــد. گویی که هیچ تدبیری در ذهن ندارند، برخی 
آقایان به این که مردم در هر شرایطی این وضعیت را 

تحمل می کنند، مغرور شده  بودند.  
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه مردم این 
ریشه های اقتصادی را در طول سه دهه گذشته تحمل 
کردند، اظهار داشــت: هرچند که مردم هر از گاهی 
اعتراضاتی نسبت به مسائل اقتصادی کشور داشتند اما 
تمام سختی های اقتصاد پس از جنگ، تحریم ها و... را 
تحمل کردند اما امروز دیگر به وعده ها امیدی ندارند. 
در حالی که در گذشته به امید رفع مشکلات اقتصادی 
فشــارهای اجتماعی و فرهنگــی را تحمل کرده  و 
می کردند اما امروز با این موضوع مواجه هستند که نه 
تنها ریشه های اقتصادی این فشارها حل نشده بلکه 
هر روز هم مشــکلات اقتصادی بزرگ تر و عمیق تر 
می شــوند و فشارهای اجتماعی و فرهنگی هم ادامه 
دارند و جمع این فشــارها بــه طور طوفانی مردم را 

ناراضی کرده و باعث این اعتراضات شده  است.
وی بــا تاکید بــر اینکه ایــن اعتراضات برای 
کشور بسیار پرهزینه است و همین اعتراضات خود 
معلول مشــکلات اقتصادی خواهد بود، افزود: این 
اعتراضات و فضایی که ایجاد شــده می تواند علت 
ایجاد مشــکلات اقتصادی جدید باشــد و علاوه بر 
تحریم ها، تنش های داخلی هم باعث فرار سرمایه از 
کشور می شود که تبعات زیادی برای اقتصاد خواهد 

داشت.  
افقــه ادامه داد: البته تا به امروز هم این وضعیت 
کشــور اثر خود را در اقتصاد نشان داده و عیان شده  

اســت که یکی از این علائم افزایــش نرخ ارز بوده 
و بخشــی هم عیان نشــده و ممکن است در آینده 

نشانه های آن را ببینیم.
این کارشناس اقتصادی گفت: طبیعی است پس 
از 4 ســال که درآمدهای نفتی به حداقل رســیده و 
در ایــن مدت هم واردات کالا هزینه بالایی داشــته، 
برخی از مشــکلات اقتصادی نمایان شده و احتمالا 
بخشی از این مشکلات اقتصادی هم هنوز پشت پرده 

قراردارند و هنوز اطلاعی از آنها نداریم.
وی با اشــاره به شــکاف رفاه و سطح زندگی 
مسئولان و مردم اظهار داشت: همین شکاف رفاه بین 
مردم و مســئولان ضریب بالایی در شکل گیری این 
اعتراضات داشــته و اگر مردم این را حس می کردند 
که تمام ایران در یک ســطح زندگی می کنند امروز 
متحمل چنین فشاری نبودند و تا این حد خشمگین 
نمی شــدند و ســرمایه اجتماعی سرکوب نمی شد. 
انچه مردم را ناراضی و خشمگین کرده این است که 
آقایان سال ها برای کاهش فشارها وعده می دهند اما 
خودشان و خانواده  ایشان زیر بار تحمل هیچ فشاری 
نرفته اند و نمی روند و شــبکه های اجتماعی به طور 
گسترده این شکاف را به تصویر کشیده و این تبعیض 

و نابرابری ها را عیان کرده است.
افقــه با بیان اینکه اینکه این خشــمی که امروز 
از جوانان می بینیم هم فشــار متراکم شده از تبعیض،  

نابرابری ها و فقر در طول ســال های گذشته  است، 
تاکیــد کرد: راهکار میان مــدت و کوتاه مدت برون 
رفت از این شرایط، کاهش مشکلات اقتصادی است 
و هیچ گریزی جز رفع مشکل تحریم ها وجود ندارد. 
آقایان اگر از برجام و احیای آن متنفر هســتند، از هر 
طریق دیگری باید فشــار تحریم ها را از دوش مردم 

بردارند.
وی گفت: شــرایط اقتصادی کشور به گونه ای 
نیست که آقایان به شعارهای دوره انتخابات مبنی بر 
اینکه بدون برجام می توان اقتصاد را بهبود بخشــید، 
ادامه دهند. آیا دولت های قبل کشف نکرده  بودند که 
می توان با کمک شــرق، اقتصاد را بهبود بخشید و یا 
اینکه آیا این موضوع کشف نشده بود که می توان در 
نبود برجام با کشــورهای همسایه تجارت داشت؟ 
بیش از یک سال و 4 ماه از عمر دولت سیزدهم گذشته 
اســت اما نه پیمان شانگهای و نه مراودات اقتصادی 
با کشــورهای همسایه که گمان می کردند این طریق 
می توانند اقتصاد را نجات دهند، اثر قابل توجهی در 
اقتصاد کشــور نداشته اند. واقعیت این است که نظام 
مالی دنیا در دست برخی از کشورهای قدرتمند است 
و ما باید بتوانیم از طریق دیپلماســی خارجی مشکل 
اقتصاد در کشــور را با تعامل با دنیا برطرف کنیم در 
غیر این صورت در کوتاه مدت آقایان هیچ مشــکلی 

را نمی توانند حل کنند.

سرویس سیاســی-  نماینده مردم تبریز در 
مجلــس گفت: ما باید از تهدید، فرصت بســازیم 
ایــن اتفاقات اخیر یک تهدیــدی بود که فرصت 
حرف زدن و دیالوگ را ایجاد کرد، اغتشــاش گران 
و اغتشــاش و آشــوب جلــوی ایــن دیالوگ را 
می گیرد، یعنی آشوب و اغتشاش فضا را به انسداد 
می کشاند. اگر می خواهیم گفت وگو شکل بگیرد 

باید خشونت و اغتشاش نفی و جمع شود.
روح الله متفکــرآزاد نماینــده مردم تبریز در 
مجلس شــورای اســلامی ، در خصوص »طرح 
مساله گفت وگو در سطح جامعه و میان گروه های 
مختلف مردم با یکدیگر و حاکمیت«، گفت: نیاز به 
گفت وگو ضرورت پیشرفت جامعه است، الان در 
شــرایطی که قرار داریم مشاهده می کنیم که چقدر 
ایــن گفت وگو ضرورت دارد. در شــرایطی قرار 
داریم که اگر شــما بخواهید آســیب زدن به اموال 
عمومی و اغتشاش و آشوب و این ها نباشد و مردم 
هم نشان داده اند که نمی خواهند این نوع وقایع در 

جامعه باشد، نیازمند گفت وگو هستیم.
وی ادامــه داد: در این وقایع مردم به ســمت 
رفتارهای این چنینی نرفتند و یک تعداد محدودی 
اقدام به چنین رفتارهایی کرده اند، این نشان می دهد 
که حرف مردم این نیست که »ما حرف برای گفتن 
نداریم« بلکه حرف شــان این اســت که »ما با این 
کارها موافق نیســتیم«. خیلی از مردم تمایل دارند 
که حرف هایشان گفته شود منتها حرف های منتج 
به نتیجه و به نظر بنده این را باید بیشــتر در کشور 

داشته باشیم.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
شورای اســلامی با تاکید بر لزوم برقراری فضای 
گفت وگــو در دانشــگاه ها، تصریح کــرد: ما در 
دانشــگاه ها که محیط این کار است با کرسی های 
آزاداندیشــی با تریبون هــا و بحث ها و گعده های 
علمــی می توانیم این فضــا را ایجاد کنیم و کمک 
کنیــم که بحث ها در فضــای آرام به دور از تنش، 
هیجــان، هو کــردن و ... به صورت منطقی مطرح 

شود که موجب پیشرفت کشور شود.
وی افــزود: در جامعــه هم همینطور شــما 
مشــاهده کرده اید که در مقابل ساختمان مجلس 
گروه هــای مختلف صنفی بــرای مطالبات خود 
تجمــع می کنند از قدیم هــم این روند برقرار بود، 
هیچ اتفاق بدی هم رخ نمی دهد در عین حال ممکن 
اســت که این تجمع شان منجر به اتفاقات تقنینی-

نظارتی از سوی مجلس شود. یعنی اینجا حرف های 
خــود را مطرح می کنند. معمولا یک یا چند نفر از 
نمایندگان می روند و حرف هایشان را می شنوند و 
بعد به کمیســیون مربوطه یا هیات رئیسه مجلس 

منتقل می کنند.
نماینده مردم تبریز ادامه داد: اگر مطالبه شــان 
نیاز به پیگیری داشته باشد، از جانب مجلس پیگیری 
صورت می گیرد یا اینکه نیاز به تقنین، استفســاریه 
یا موارد دیگر داشته باشد، تلاش می شود که منتج 

به نتیجه باشد.
متفکــرآزاد با تاکید بر لزوم برنامه  ریزی برای 
فراهم سازی بستر گفت وگو در کشور، گفت: الان 
با تاکیدی که سران قوا بر گفت وگو دارند و نظام ما 
نظامی اســت که در این 4۵-۵۰ روز هم نشان داده 
اســت که چه اندازه سعه صدر به خرج می دهد در 
عدم برخورد تند و حتی با اغتشاشگرها هم تلاش 
دارد که مدارا کند که این مســاله هم الان مورد نقد 
است که باید دیگر یک مقدار سریع تر فضا مدیریت 
شــود، اما به نظر می رســد که باید برای ابزارهای 
گفت وگو، نهادهــای گفت وگو و گفت وگوهای 

منتج به نتیجه برنامه ریزی شود.
وی ادامه داد: صداوسیما کار خوبی را شروع 
کرده است و معتقدم که باید این دست فرمان را ادامه 
دهد و این روند سرد و رها نشود. بلکه حکیمانه و 
عالمانه ادامه پیدا کند و افرادی که حرف برای گفتن 

دارند را دعوت کند، بالاخره این فضای خوبی که به 
هر علت باز شده است باید ادامه پیدا کند.

عضو فراکســیون انقلاب اســلامی مجلس 
خاطرنشــان کرد: ما باید از تهدید، فرصت بسازیم 
ایــن اتفاقات اخیر یک تهدیــدی بود که فرصت 
حرف زدن و دیالوگ را ایجاد کرد، اغتشــاش گران 
و اغتشــاش و آشــوب جلــوی ایــن دیالوگ را 
می گیرد، یعنی آشوب و اغتشاش فضا را به انسداد 
می کشاند. اگر می خواهیم گفت وگو شکل بگیرد، 

باید خشونت و اغتشاش نفی و جمع شود.
وی ادامــه داد: مردم هــم این را می خواهند، 
مــردم آرامــش می خواهند و کســب و کارها نیز 
همینطور. دولت هم باید هرچه سریع تر دغدغه اش 
در این زمینه رفع شــود و روی وظیفه و ماموریت 
اصلی خــود تمرکز کند و بــه اقتصاد و وضعیت 
معیشتی رســیدگی کند. هرکسی برگردد سر کار 
اصلی خودش و کشــور به نقطــه پویایی و ادامه 
تحرکش برســد و در عین حــال فضای جدیدی 
برای گفت وگو های پیشرو فراهم شود تا بتوانیم به 

حل مشکلات کشور کمک کنیم.
متفکــرآزاد در رابطه با »لــزوم تقویت نقش 
احزاب و رســانه ها در راستای شکل گیری فضای 
گفت وگو در جامعه«، گفت: احزاب و رســانه ها 
بسیار بســیار مهم هستند، به نظر می رسد در میان 
احزاب و رسانه ها بسیاری از این ها تا الان هم نقش 
خوبی ایفا کردند اما کامل شدن این نقش آفرینی این 
است که اول یک چارچوب های فعالیتی رسمی در 
جمهوری اسلامی را همه به آن اعتقاد داشته باشیم 
و بپذیریم و در آن چارچوب ها بستر را برای گفت 

وگو باز کنیم.
وی خاطرنشان کرد: احزاب یکی از ابزارهای 
شاکله مند گفت وگو هستند یعنی احزاب تشکیلاتی 
هســتند که می توانند گفت وگو را نهادینه کنند چه 

باهم، چه با مردم و چه با حاکمیت و نظام.
نماینده مردم تبریز اظهار داشــت: رســانه ها 
هم همینطور، رســانه ها هم می توانند بدون اینکه 
بخواهند تبلیغی برای جریان خاصی داشته باشند 
این کار را انجام دهند البته برخی رســانه ها ارگان 
رســمی هستند و اینکار حق شــان است اما عموم 
رسانه ها اینطور نیســتند و می توانند بستر را برای 

شنیده شدن حرف ها مهیا کنند.

استاد اقتصاد دانشگاه اظهار داشت: آنچه مردم را ناراضی و خشمگین کرده این است که آقایان سال ها برای کاهش فشارها وعده می دهند
 اما خودشان و خانواده  ایشان زیر بار تحمل هیچ فشاری نرفته اند و نمی روند و شبکه های اجتماعی به طور گسترده این شکاف را به تصویر کشیده

 و این تبعیض و نابرابری ها را عیان کرده است.

ســرویس سیاسی- رئیس مجلس 
شــورای اسلامی در پاسخ به اخطار قانون 
اساســی نماینده مردم بجنورد نســبت به 
ضــرورت در اولویت قــرار گرفتن طرح 
ساماندهی نیروهای غیررسمی در آموزش 
و پرورش یادآور شــد که این موضوع در 

دستور کار مجلس قرار دارد.
طرح ساماندهی نیروهای غیررسمی 

در دستور کار مجلس است
محمــد وحیدی در نشســت علنی 
مجلس شــورای اسلامی در اخطار قانون 
اساســی، گفت: مطابق ماده ۳ قانون اساســی ایجاد نظام اداری صحیح و حذف 
تشکیلات غیر ضرور مورد تاکید قرار گرفته است؛ این در حالی است که به دلیل 
عدم طرح ســاماندهی نیروهای غیر رسمی در آموزش و پرورش، طرحی در این 
خصوص با ۱۲۰ امضا در اولویت قرار دارد. نماینده مردم  بجنورد، مانه و سملقان، 
راز و جرگلان، گرمه و جاجرم در مجلس شــورای اســلامی اظهار کرد: معاونت 
قوانین چندین بار این طرح را در دستورکار قرار داده اما از دستورکار خارج شده 
لذا نتیجه این شد که اکنون در آموزش و پرورش برای پرکردن کلاس های خالی از 
بازنشسته ها دعوت می شود. وی ادامه داد: در واقع بازنشسته ای که چندین سال 
از کلاس درس فاصله گرفته مجددا باز می گردد و یا برخی از بازنشســتگان را به 
مناطق مختلف برای رفع نیاز اعزام می کند و این در حالی است که باید برای نیروهای 
تحصیلکرده پاسخی داشته باشیم؛ امروزه موضوع اقتصاد، معیشت و اشتغال پاشنه 
آشیل خیلی از جریانات داخل کشور است به عبارتی برای جوانان فارغ التحصیل 
اشتغال ایجاد نمی کنیم اما بازنشستگان را بازمی گردانیم. وحیدی تصریح کرد: در 
این میان آموزش و پرورش نیز بدون دریافت مجوز از مجلس شورای اسلامی با 
یکسری از نیروها قرارداد می بندد براین اساس مشاهده می شود که مردم نسبت 
به نحوه جریان مدیریت در آموزش و پرورش اعتراض می کنند؛ همچنین پاداش 
بازنشستگان ۱4۰۰ را نمی دهیم اما از آن ها می خواهیم که در کلاس درس حاضر 
شوند؛ معاونت قوانین باید عنوان کند چرا ترتیب امضای نمایندگان را رعایت نکرده 
اســت. محمدباقر قالیباف در پاسخ به اخطار قانون اساسی نماینده مردم بجنورد، 
گفت: بحث ساماندهی نیروهای غیررسمی از دستورکار خارج نشده و در ردیف 
۱4 دستورکار قرار دارد. رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح، کرد: قبلا نیز گفته 
ام خیلی ها به من مراجعه می کنند و می گویند شما به عنوان رئیس مجلس مخالف 
این امر هستید و این در حالی است که من با ساماندهی مخالف نیستم بلکه موافقم 
البته بنا بر این است که این موضوع با معاونت امور استخدامی ریاست جمهوری و 
کمیسیون اجتماعی مورد توافق قرار بگیرد تا مسائل مانند بار مالی و اصلاح ساختار 
رعایت شود. وی تصریح کرد: در این میان فرصت گذاشته ام تا جلسه مشترک بین 
کمیسیون یاد شده و معاونت ریاست جمهوری برگزار شود؛ در رابطه با بازنشستگان 
معلم نیز هفته گذشته این موضوع را مطرح کردم لذا اکنون نیز به آقای نوری وزیر 
آموزش و پرورش تذکر می دهم که خلاف قانون بازنشستگی نباید عمل کند لذا 

کمیسیون آموزش مجلس این موضوع را رسیدگی کند.

سرویس سیاسی- معاون پارلمانی 
رئیس جمهور گفت: سابقه نداشته است 
دولت در نیمه دوم ســال افزایش حقوق 
انجام دهد زیرا معمولا با کســری بودجه 
مواجه می شد اما چون در آمد خوب بوده 

این کار را امسال انجام داد.
محمد حســینی درباره رای اعتماد 
مجــدد مجلس به وزیــر صنعت، معدن 
و تجارت گفت: خوشــبختانه در دولت 
از ابتــدا همــکاری خوبــی بیــن آقای 
رئیس جمهور و وزرا با نمایندگان صورت 
گرفت، آقای رئیســی اهتمام داشتند به این که تعامل خوبی بین دولت و مجلس 
برقرار باشــد. معاون پارلمانی رئیس جمهور ادامه داد: آقای رئیس جمهور تاکید 
داشــته و دارند که وزرا حرف های نمایندگان که مطالبات مردم است را بشنوند 
و پیگیــری کنند. وی با اشــاره به اینکه  وزارت صمت وزارتخانه گســترده   ای 
اســت که قبلا ۳ وزارت خانه و در زمانی 4 وزارتخانه بوده اســت، عنوان کرد: از 
وزارت صمت انتظارات فراوانی وجود داشت و نمایندگان ابهاماتی برای شان به 
وجود آمده بود، اما هنگامی که توضیحات و کارنامه وزیر ارائه شد حتی کسانی 
استیضاح کننده هم بودند گفتند ما قانع شدیم. از این جهت ما از نمایندگان تشکر 
می کنیم که حرف های وزیر را شــنیدند و بر اساس استقلال و منطق رای دادند. 
معاون پارلمانی درباره عدم تفکیک وزارت صمت آن هم در صورتی که دولت 
با این تفکیک موافق بود، بیان کرد: آن طرحی که نمایندگان درخصوص تفکیک 
وزارت صمت داشتند، دولت با آن موافق بود، اما خود مجلس، مرکز پژوهش ها 
و نمایندگان به این  جمع بندی نرسیدند که یک وزارتخانه جدید تشکیل شود و 
با تفکیک موافقت نکردند. وی درباره افزایش حقوق ها و متناسب سازی حقوق 
کارمندان و کارکنان دولت در نیمه دوم سال گفت: تصمیم گیری درباره متناسب 
سازی حقوق  از سوی مجلس، دولت و شورای نگهبان تمام شده است. افزایش 
حقوق کارکنان و کارمندان در نیمه دوم سال یک کار و امر بی سابقه ای بود. سابقه 
نداشته است دولت وسط سال هیچ موقع افزایش حقوق انجام دهد و معمولا با 
کسری بودجه مواجه می شد و یک لایحه متمم بودجه می آمد که کسری هایش را 
جبران کند اما چون یک درآمد متناسبی وجود داشت، باعث شد افزایش حقوق 
باتوجه به تورم کشور داشته باشیم که باری از روی دوش کارکنان شریف دولت 

برداشته شود. افزایش حقوق ها هم از ۵ تا ۲۰ درصد است.

سرویس سیاسی- یــک نماینده مجلس شورای اسلامی در تذکری به وزیر 
امور اقتصادی و دارایی خواستار اهتمام بیشتر این وزارت خانه به نظارت و کنترل بر 
بازار ارز شد. غلامرضا نوری قزلجه نماینده بستان آباد و عضو کمیسیون کشاورزی، 
آب، منابع طبیعی و محیط زیســت مجلس در جلســه روز یکشنبه ۱۵ آبان ۱4۰۱ 
مجلس شورای اسلامی در تذکری به وزیر کشور اظهار کرد: مسئولیت وزیر کشور 
در برهه فعلی سنگین است و امیدوارم که از عهده آن برآید؛ وزیر کشور از طرفی 
باید از هرگونه ناامنی اغتشاش خشونت و سوء استفاده دشمنان در کشور جلوگیری 
کند و از طرف دیگر باید تمهیداتی بیندیشد تا نظر مردم و معترضین به طور رسمی 
و قانونی شنیده شود. وی تاکید کرد: اگر وزیر کشور حق اندیشیدن، پرسش گری 
و بیان نظر را برای مردم قائل اســت که حتماً اینگونه اســت، باید با همکاری سایر 
دستگاه های ذی ربط راهکارهای منطقی و عملی تحقق این حقوق را نیز فراهم کند 
تا زمینه هرگونه ناامنی و سوء استفاده برچیده شود. این نماینده مجلس همچنین 
از وزیر صمت خواست تا نسبت به نظارت و کنترل بیشتر بر بازار و جلوگیری از 
افزایــش بلاوجه قیمت ها و افزایش تورم اقدام جدی کند. نوری قزلجه در پایان 
نیــز در تذکــری به وزیر امور اقتصاد و دارایی گفت: از وزیر امور اقتصاد و دارایی 

می خواهم نسبت به نظارت و کنترل بر بازار ارز اهتمام بیشتری داشته باشد.

قالیباف در پاسخ به اخطار قانون اساسی نماینده بجنورد:

طرح ساماندهی نیروهای غیررسمی
در دستور کار مجلس است

حسینی معاون پارلمانی رئیس جمهور:

دولت موافق تفکیک وزارت صمت بود؛ 
خود مجلس به نتیجه نرسید

نوری  نماینده مجلس شورای اسلامی:

 وزیر اقتصاد نظارت بیشتری بر بازار ارز 
داشته باشد

مولوی عبدالحمید 

نمی توانم دفاع کنم

قبل از جنگ اوکراین 

باید پاسخگو باشند

درخواست دانشگاه و دانشجویان 

سود دلالی دلار 

اذیت کرد

صادرات پای مرغ 

اخبار ویژه ...

روزنامه ایران در گزارشــی به مولوی عبدالحمید، امام جمعه زاهدان 
حمله کرد و او را عامل تحریک و زمینه ســاز آشــوب خواند. ایران نوشت 
: اظهارات دشمن پســند مولوی عبدالحمید که با ولع از ســوی رسانه های 
امریکایی و ســعودی بازنشــر شــد، از جمله عوامل تحریک و زمینه ساز 
آشوب ها بود که تاکنون به کشته و زخمی شدن ده ها نفر در زاهدان و ترور 
تعدادی از نیرو های انتظامی و روحانیون شیعه در دیگر شهر های استان دامن 
زده اســت.روزنامه ایران در ادامه این گزارش به خطبه های جمعه گذشــته  
امام جمعه زاهدان اشــاره کرد و نوشت: عبدالحمید مدعی گرفتن اعتراف 
اجباری از اغتشاشــگران و آشوبگران مســلح شد. وی بدون اشاره به هیچ 
مدرکی در این خصوص آن ها را معترضان سیاســی نامید و گفت: »پخش 
اعترافاتی که به اجبار یا با تطمیع گرفته شــده جامعه را ملتهب تر می کند. ما 
باید بدانیم امروز چه چیزی به فروکش کردن احساسات کمک می کند. این 
معترضان سیاسی را زندان نکنید؛ بلکه آن ها را دعوت به گفتگو کنید و اگر 

حرفشان خوب است، آن را بپذیرید و اگر خوب نیست، قانعشان کنید.«

نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی با اشاره به فضای ایجاد 
شده در دانشگاه ها و شعارهای دانشجویان گفت: ما نباید کاری کنیم که به 
مقدســات و باورهای گروهی فحش بدهیم وقتی فحش می دهیم گروهی 
که باور و اعتقادی دارند قطعا آنها نیز ناراحت می شوند و فحش می دهند 
حتی اگر عده ای ســنگ را هم عبادت کنند وقتی به ســنگش فحش بدهیم 
برمی گردد به ما فحش می دهد در نتیجه دعوا رخ می دهد که شــما دیگر 
نمــی توانید با منطــق با آن آدم حرف بزنید بعد مــی گویید چرا اینطوری 
شد.مسعود پزشکیان افزود: شعارهایی که بعضی از برادران و خواهران می 
دهند توهین به باورها و اعتقادات گروهی دیگر اســت. وقتی شــما توهین 
مــی کنید انتظار دارید چه اتفاقی بیفتد؟ باید کاری کنیم که در دانشــگاه به 
جای اینکه فحش بدهیم و تخریب کنیم با همدیگر حرف بزنیم. شما حتی 
اگر من را هم قبول نداشــته باشید اشکالی ندارد که نقد کنید اما نباید به من 
فحش بدهید این باعث همان هرج و مرجی می شــود که در جامعه برخی 

هم به دنبال آن هستند.

وزیر امور خارجه گفت : این هیاهویی که برخی از کشــورهای غربی 
بــه راه انداختند که ایران برای کمک به جنگ اوکراین موشــک و پهپاد در 
اختیار روســیه قرار داده، بخش موشکش کاملا غلط است؛ بخش پهپادش 
درســت اســت و ما مقدار معدودی پهپاد، ماه ها قبل از جنگ اوکراین در 

اختیار روسیه قرار دادیم.

معاون سیاســی حزب موتلفه اســلامی گفت: در سال های مدیریت 
اصلاح طلبان مشــکلات معیشــتی تشدید شــد و جالب است که امروز 
به جای پاسخگویی عملکردشــان که وضع فعلی را ساخته اند، مطالبه گر و 
معترض شــده اند.مهدی عرب صادق معاون سیاسی حزب موتلفه اسلامی 
با بیان اینکه نظام ســلطه آمریکایی دیکتاتوری نوینی را در هژمونی طلبی با 
حکمرانی دیجیتال در پیش گرفته اســت، گفت: نظام سلطه در این مسیر با 
ابزار تروریسم رسانه ای، دوقطبی سازی و تحریک گسل های اجتماعی و 
با ایجاد التهاب در خیابان ها، امنیت را از جامعه ســلب نموده اســت تا تکه 
های پازل شــوم خود در تجزیه کشــور که به جای براندازی پیش گرفته، 

تکمیل نماید. 

عضو کمیسیون اجتماعی از غیر قانونی بودن ورود نیروهای امنیتی به 
دانشــگاه گفت: شرایط دانشگاه به سمتی رفت که خود دانشجوها و فضای 
علمی و نخبگی دانشگاه دچار آسیب می شدند و شرایطی را به وجود آورند 
خود دانشــجوها که در بسیاری از فیلم ها مشاهده کردید آسیب می دیدند و 
آن ها متقاضی بودند امنیت ما باید تأمین شود، قانون ورود نیروهای نظامی 
 و امنیتی را به دانشــگاه منع کرد و این در شــرایطی اســت که حراســت و 
سیستم دانشگاه حل و فصل موضاعات این چنینی را دارد، اما زمانی که کار 
از دســت مجموعه های داخلی دانشگاه خارج شود، دستگاه  های معمولی 
امنیتی ورود پیدا کرده و امنیت دانشجویان، اساتید، فضای فیزیکی دانشگاه 
را حفظ می کنند. بر اساس قانون اگر خود دانشگاه صلاح نداند و درخواست 
نــداده این اتفاق نیافتاده این ورود فقط در چند مورد خاص بوده که آن هم 

با درخواست خود دانشگاه و دانشجویان بوده است.

فارس نوشــت: یکــی از صرافان میدان فردوســی می گوید: فروش 
ســهمیه ای ارز با کارت ملی به هیچ وجه در این شــرایط منطقی نیســت 
و ضــرورت دارد بانک مرکزی، هرچه ســریع تر عرضــه ارز با کارت ملی 
را متوقــف کنــد، زیرا با افزایش زیاد فاصله ارز توافقی و ارز غیر رســمی،  
درواقع مشوقی برای سودجویان ایجاد می شود که با ایجاد تقاضا های کاذب، 
نوسانات ارزی ایجاد کنند. کارشناسان هم بار ها هشدار داده اند یکی از دلایل 
افزایش قیمت ارز در شــرایطی که عرضه ارز بیش از تقاضای واقعی آن در 
بازار اســت، فعالیت دلالان ارزی در کــف خیابان و هماهنگی  آن ها برای 
افزایش قیمت ارز به بهای کســب ســود های بادآورده بیشتر است. در این 
شــرایط که عرضه ارز با کارت ملی به صورت سهمیه ای انجام می شود، هر 
دلال به طور متوسط روزانه سهمیه ۵ تا ۱۰ نفر را خریداری می کند و از محل 
کارت ملی هر نفر حدود 4 میلیون تومان ســود خالص به دســت می آورد، 
یعنی یک دلال به طور متوسط روزانه ۲۰ تا ۳۰ میلیون تومان سود دلالی و 

در واقع رانت به دست می آورد.

قاســمی وزیر راه و شهرســازی با اشاره به اینکه چهار میلیون مسکن 
در این دولت قرار اســت ســاخته شود و تا امروز بر اساس برنامه ریزی ۱.۵ 
میلیون واحد در دست اجرا داریم که امیدواریم تا پایان امسال به دو میلیون 
واحد برســد. قاسمی ادامه داد: شرایط اجاره بهاء امسال مردم را اذیت کرده 
لذا باید عرضه را اضافه و مسکن را تولید تا اجاره ها کاهش یابد.  سیاست ما 
این است که در شهر هایی که زمین داریم به صورت ویلایی به مردم واگذار 
شــود و به مردم هم وام می دهیم تا مسکن تدریجی بسازند. سیاست ما این 
اســت در هر جایی که باشــد حداقل باید یک طبقه به مردم تحویل دهیم تا 

نیاز های خود را برطرف کنند.

صفری معاون دیپلماســی اقتصادی وزارت امور خارجه با بیان اینکه 
صادرات ایران به چین به ۷ میلیون دلار به غیر از نفت رسیده تصریح کرد: 
برای صادرات مرکبات، ســیب، زعفران، محصولات لبنی و پای مرغ توافق 
شــده است؛ صادرات ســیب، زعفران و مرکبات اکنون در جریان است و 
تفاهمنامه صادرات محصولات لبنی هفته بعد امضا خواهد شد و همچنین 
بعد از ۶ ماه می توانیم پای مرغ را به صورت مســتقیم به این کشــور صادر 
کنیم.  ایران آمادگی دارد که ســالانه ۱۵۰ تا ۳۰۰ میلیون تن پای مرغ را به 

کشور چین صادر کند.

شرایط اقتصادی کشور به گونه ای نیست که آقایان به شعارهای دوره انتخابات مبنی 
بر اینکه بدون برجام می توان اقتصاد را بهبود بخشید، ادامه دهند. آیا دولت های قبل کشف 
نکرده  بودند که می توان با کمک شرق، اقتصاد را بهبود بخشید و یا اینکه آیا این موضوع 
کشف نشده بود که می توان در نبود برجام با کشورهای همسایه تجارت داشت؟

دوشنبه 16 آبان 1401 ، 7 ربیع الثانی 1444 ،12 نوامبر 2022، شماره 4076، صفحه


